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A l’empara de les disposicions de la Llei 8/2010 de la Generalitat, de 23 de juny, de Règim 
Local de la Comunitat Valenciana, el portaveu del Grup Municipal Compromís, Ricard 
Barberà i Guillem, presenta al plenari de la corporació municipal de l’Ajuntament de Xirivella, 
perquè es discutisca i s’aprove, si és el cas, esta moció, en defensa del futur del port de 
València, del litoral i de la sostenibilitat, d'acord amb la fonamentació següent: 

EXPOSICIÓ DE MOTIUS 

El port de València és una infraestructura enclavada dins la ciutat, íntimament vinculada a la 
ciutat i la seua àrea metropolitana. La declaració d'impacte ambiental per a l'ampliació del 
port de València atorgada pel Ministeri de Medi Ambient en 2007 es pronuncia 
favorablement i estableix condicionants exclusivament sobre una de les alternatives 
proposades pels promotors del projecte. 

A hores d'ara som coneixedores d'una modificació substancial del projecte d'ampliació del 
port de València que afecta la ubicació de la terminal de contenidors, l’eliminació d'un 
contradic, que perllonga 500 metres l'actual dic de recer, l’increment d'àrids de farciment, el 
canvi de localització del canal d'accés dels grans vaixells mercants i, per tant, de la zona de 
dragatge. L'abast de les conseqüències ambientals del projecte modificat no ha estat avaluat 
ni és equiparable al de l'altern ativa constructiva aprovada. 

En este sentit, cal recordar que la declaració d'impacte ambiental (DIA) accepta únicament 
una proposta concreta i concisa al projecte, en concret: “Se ha elegido la alternativa 4, 
considerándose menores los efectos negativos sobre el medio, destacando que implica un 
menor volumen de dragado que el resto de alternativas, así como una menor superficie de 
explanadas y movimiento de tierras”.  

A més, l’Autoritat Portuària de València actualment afirma de forma explícita que esta 
terminal de contenidors necessita, per a poder ser operativa i viable, la construcció d'un 
accés viari diferenciat pel nord per a trànsit pesat al port de València així com de l’accés 
sud. I per tant, es contradiu ella mateixa i anul·la de facto la proposta aprovada en el 2007 
que diu “tanto en la fase de ejecución como en la fase de explotación, la red de accesos 
terrestres al puerto permite al tráfico pesado llegar al interior de este a través de la V-30, sin 
necesidad de circular por el viario urbano.” 

Estos accessos que ara semblen imprescindibles per a la viabilitat del projecte, no han sigut 
concretats, ni projectats, ni pressupostats, ni tampoc han passat cap tipus d’avaluació 
ambiental. Per tant les propostes que van des d’un túnel submarí, fins al transport per 
ferrocarril, per tal d’alleugerir el trànsit a l’àrea metropolitana de València i la seua incidència 
a la contaminació atmosfèrica, ni cap altra, han sigut presentats amb el projecte. 

Així mateix, s’estima inevitable un notable increment del trànsit de contenidors, ja que  la 
nova terminal pretén duplicar les xifres actuals. Este augment de trànsit afecta 
directament Xirivella en el seu pas per la V30 a l’altura del municipi i les conseqüències 
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directes que això representarà per a la població (més pol·lució ambiental, més soroll, més 
congestió) que no han sigut objecte ni d'avaluació de viabilitat territorial, ni econòmica, ni 
social ni ambiental. De nou Xirivella tornaria a patir els danys col·laterals de grans 
infraestructures per a pagar els beneficis d’altres, en este cas per a regalar-li’ls a alguns 
operadors del port de València sense generar cap benefici econòmic apreciable a la resta de 
la societat. 

El Ple de l’Ajuntament de Xirivella va aprovar recentment la Declaració d’Emergència 
Climàtica al nostre municipi, de manera que ha de posicionar-se contra un projecte que 
previsiblement triplicarà les emissions de CO2 a causa de l’augment del pas de camions per 
la V-30. 

Recordem també que ara fa tres anys milers de xirivellers i xirivelleres van eixir al carrer per 
a oposar-se a un projecte de reforma de la V-30 que ens aïllava encara més i per a demanar 
una Xirivella menys dividida i millor connectada amb València i amb la resta de la comarca. 
De les al·legacions que l’Ajuntament va presentar a aquell projecte, no en sabem res perquè 
el Ministeri de Foment, encapçalat actualment pel valencià José Luis Ábalos, no s’ha dignat 
a donar cap informació. En tot cas, una possible ampliació del port inevitablement ha de 
comportar remodelacions importants en la V30 i Xirivella té dret a tindre’n la màxima 
informació. 

És evident, que este anomenat “projecte” es tracta en realitat d’un conjunt significat de 
projectes, alguns dels quals sense desenvolupar, però inseparables en l’anàlisi conjunta de 
les conseqüències mediambientals, socials i econòmiques. És a dir, un pla que, com a tal, 
requereix que es redacte adequadament com a tal. Entre altres formalitats, requerix la 
pertinent Avaluació Ambiental Estratègica de tot el conjunt i de les zones afectades, tal com 
especifica la Llei 21/2013, de 9 de desembre, d’Avaluació Ambiental 

Este nou pla, a més, ha de tindre en compte la normativa vigent, que recull des de la Xarxa 
Natura 2000 i totes les directrius de protecció del medi de la UE, fins a la recent declaració 
de l’horta valenciana com a Patrimoni Agrícola Mundial per la FAO. 

Així mateix, el context jurídic autonòmic de protecció i planificació territorial ha variat 
substancialment entre 2015 i 2019 respecte al de 2007. Entre altres disposicions aprovades, 
recordem la Llei de l'Horta aprovada per les Corts Valencianes, el Pla d'acció territorial 
d'ordenació i dinamització de l'Horta de València i el PATIVEL aprovats pel Consell. També 
el Consell va aprovar recentment la Declaració d'Emergència Climàtica al nostre territori. 
Entre els compromisos inclosos en esta Declaració consta el de garantir que la situació 
d'emergència climàtica s’ha de tenir en compte en el disseny, desenvolupament i aplicació 
de les diverses polítiques públiques sectorials, incloses les de transport i territori. 

Tot això fa necessària la immediata revisió de l’anomenat projecte d’ampliació del port de 
València, en quant a la legalitat de la proposta d’una banda i d’altra, ens ofereix una 
oportunitat per abordar una revisió conjunta del futur del litoral valencià i de la seua àrea 
metropolitana. Una nova mirada que contemple un diàleg conjunt amb els governs 
autonòmic i locals, democràticament elegits, així com la imprescindible participació 
ciutadana.  



 

3 | 8 

Cal una nova anàlisi dins del context actual per a dotar de rendibilitat i de futur els ports 
valencians i sobretot cal no caure en paranys del passat de projectes faraònics, 
contaminants i ruïnosos. 

Per estos motius proposem l'adopció dels següents ACORDS: 

 
PRIMER. L'Ajuntament de Xirivella insta el Govern d'Espanya a considerar un projecte únic 
totes les afeccions derivades de la possible ampliació del port de València i a iniciar 
d’urgència conjuntament amb els governs locals i autonòmic un pla estratègic del litoral i 
l’àrea metropolitana de València que tinga en compte les condicions actuals d'emergència 
climàtica i les exigències de protecció ambiental i territorial derivades de la normativa vigent, 
així com la declaració de Patrimoni Agrícola Mundial per la FAO. 

SEGON. L’Ajuntament de  Xirivella insta el Consell a fer un mapa de la contaminació de 
l’àrea d’influència del port seguint el que marca la Directiva Europea 2008/50/CE relativa a la 
qualitat de l’aire ambient i a una atmosfera més neta a Europa. 

TERCER. L'Ajuntament de  Xirivella insta el Consell a fer un informe sobre el cost sanitari 
que suposa la contaminació ambiental de l’actual activitat portuària sobre la salut de la 
població que viu en l’àrea metropolitana de València. 

QUART. L’Ajuntament de Xirivella insta el port a complir amb la normativa vigent i garantir el 
futur de l’horta, la marjal, l’Albufera, la conservació de les platges del nord i del sud i tota 
l’activitat econòmica que representa en estes zones el turisme, l’agricultura, la pesca, així 
com el valor de la forma de vida tradicional, mitjançant la no adjudicació de l’ampliació del 
port, atés que no compleix la normativa vigent 

CINQUÉ. L'Ajuntament de Xirivella insta el Govern d’Espanya a modificar el Decret 
Legislatiu 2/2011, pel qual s'aprova el text refós de la Llei de Ports de l'Estat i la Marina 
Mercant, amb estos objectius: 

 Incorporar-hi les recomanacions de l'agenda de l’Associació Internacional de Ciutats 
Portuàries (AIVP 2030) relatives a la interacció port-ciutat i els seus objectius de 
desenvolupament sostenible. 

 Millora de la transparència i multilateralitat en el disseny i la presa de decisions amb 
les diferents administracions implicades segons les competències en matèria 
d'urbanisme, paisatge i ordenació del territori. 

 Democratització de l'espai, a fi d’incorporar la ciutadania i els seus representants als 
consells i espais de decisió del disseny de plans estratègics i d'interacció amb les 
ciutats. 

 Una definició objectiva i més concreta del concepte d’interés general aplicat als 
àmbits estrictament portuaris (activitats industrials, comercials, logístiques i de trànsit 
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de passatgers) i que tinga en compte la seua relació amb l'urbanisme, el territori i el 
medi. 

SISÉ. Instar el Ministeri de Foment a informar amb la major brevetat possible l’Ajuntament 
de Xirivella de l’estat del projecte de remodelació de la V-30. 

SETÉ. Instar el Govern central a elaborar un informe econòmic sobre els costos de 
regeneració i recuperació de platges després dels temporals, així com les mesures 
pal·liatives d'impacte sobre zones litorals protegides, i la possible repercussió proporcional 
d'aquests costos en les autoritats portuàries. 

VUITÉ. I sobretot instar el Govern Central a elaborar d'ofici una nova declaració d'impacte 
ambiental (DIA) i una avaluació ambiental estratègica del projecte, i que, mentrestant, per 
una elemental aplicació del principi de precaució ambiental, es paralitze qualsevol actuació i 
procés d'adjudicació. 

ÚLTIM. Donar trasllat d’estos acords al Ministeri de Foment, Ministeri para 
la Transició Ecològica, Conselleria d'Agricultura, Desenvolupament Rural, Emergència 
Climàtica i Transició Ecològica i a l’Autoritat Portuària de València. 

Ricard Barberà i Guillem 

Portaveu del GM Compromís per Xirivella 

 

 

Xirivella, 27 de gener de 2020 
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Al amparo de las disposiciones de la Ley 8/2010 de la Generalitat, de 23 de junio, de 
Régimen Local de la Comunidad Valenciana, el portavoz del Grupo Municipal Compromís, 
Ricard Barberà i Guillem, presenta al plenario de la corporación municipal del Ayuntamiento 
de Xirivella, para que se discuta y se apruebe, en su caso, esta moción, en defensa del 
futuro del puerto de València, del litoral y de la sostenibilidad, de acuerdo con la 
fundamentación siguiente: 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

El puerto de València es una infraestructura enclavada dentro de la ciudad, íntimamente 
vinculada con la ciudad y su área metropolitana. La declaración de impacto ambiental para 
la ampliación del puerto de València otorgada por el Ministerio de Medio Ambiente en 2007 
se pronuncia favorablemente y establece condicionantes exclusivamente sobre una de las 
alternativas propuestas por los promotores del proyecto. 

A estas alturas somos conocedores de una modificación sustancial del proyecto de 
ampliación del puerto de València que afecta a la ubicación de la terminal de contenedores, 
la eliminación de un contradique, que prolonga 500 metros el actual dique de abrigo, el 
incremento de áridos de relleno, el cambio de localización del canal de acceso de los 
grandes barcos mercantes y, por lo tanto, de la zona de dragado. El alcance de las 
consecuencias ambientales del proyecto modificado no ha sido evaluado ni es equiparable 
al de la alternativa constructiva aprobada. 

En este sentido, hay que recordar que la declaración de impacto ambiental (DÍA) acepta 
únicamente una propuesta concreta y concisa al proyecto, en concreto: “Se ha elegido la 
alternativa 4, considerándose menores los efectos negativos sobre el medio, destacando 
que implica un menor volumen de dragado que el resto de alternativas, así como una menor 
superficie de explanadas y movimiento de tierras”.  

Además, la Autoridad Portuaria de València actualmente afirma de forma explícita que esta 
terminal de contenedores necesita, para poder ser operativa y viable, la construcción de un 
acceso viario diferenciado por el norte para tráfico pesado al puerto de València así como 
del acceso sur. Y por tanto, se contradice ella misma y anula de facto la propuesta aprobada 
en el 2007 que dice “tanto en la fase de ejecución como en la fase de explotación, la red de 
accesos terrestres al puerto permite al tráfico pesado llegar al interior de este a través de la 
V-30, sin necesidad de circular por el viario urbano.” 

Estos accesos que ahora parecen imprescindibles para la viabilidad del proyecto no han 
sido concretados, ni proyectados, ni presupuestados, ni tampoco han pasado ningún tipo de 
evaluación ambiental. Por lo tanto las propuestas que van desde un túnel submarino hasta 
el transporte por ferrocarril, para aligerar el tráfico en el área metropolitana de València y su 
incidencia en la contaminación atmosférica, ni ninguna otra, han sido presentadas con el 
proyecto. 
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Así mismo, se estima inevitable un notable incremento del tráfico de contenedores, puesto 
que la nueva terminal pretende duplicar las cifras actuales. Este aumento de tráfico afecta 
directamente a Xirivella en su paso por la V30 a la altura del municipio y las consecuencias 
directas que esto representará para la población (más polución ambiental, más ruido, más 
congestión) que no han sido objeto ni de evaluación de viabilidad territorial, ni económica, ni 
social ni ambiental. De nuevo Xirivella volvería a sufrir los daños colaterales de grandes 
infraestructuras para pagar los beneficios de otros, en este caso para regalárselos a algunos 
operadores del puerto de València sin generar ningún beneficio económico apreciable al 
resto de la sociedad. 

El Pleno del Ayuntamiento de Xirivella aprobó recientemente la Declaración de Emergencia 
Climática en nuestro municipio, de forma que tiene que posicionarse contra un proyecto que 

previsiblemente triplicará las emisiones de CO₂  a causa del aumento del paso de camiones 

por la V-30. 

Recordemos también que ahora hace tres años miles de xirivellers y xirivelleres salieron a la 
calle para oponerse a un proyecto de reforma de la V-30 que nos aislaba todavía más y para 
pedir una Xirivella menos dividida y mejor conectada con València y con el resto de la 
comarca. De las alegaciones que el Ayuntamiento presentó a aquel proyecto, no  sabemos 
nada porque el Ministerio de Fomento, encabezado actualmente por el valenciano José Luis 
Ábalos, no se ha dignado a dar ninguna información. En todo caso, una posible ampliación 
del puerto inevitablemente tiene que comportar remodelaciones importantes en la V-30 y 
Xirivella tiene derecho a tener la máxima información. 

Es evidente, que este llamado “proyecto” se trata en realidad de un conjunto significado de 
proyectos, algunos de los cuales sin desarrollar, pero inseparables en el análisis conjunto de 
las consecuencias medioambientales, sociales y económicas. Es decir, un plan que, como 
tal, requiere que se redacte adecuadamente. Entre otras formalidades, requiere la pertinente 
evaluación ambiental estratégica de todo el conjunto y de las zonas afectadas, tal como 
especifica la Ley 21/2013, de 9 de diciembre, de Evaluación Ambiental 

Este nuevo plan, además, tiene que tener en cuenta la normativa vigente, que recoge desde 
la Red Natura 2000 y todas las directrices de protección del medio de la UE, hasta la 
reciente declaración de la huerta valenciana como Patrimonio Agrícola Mundial por la FAO. 

Así mismo, el contexto jurídico autonómico de protección y planificación territorial ha variado 
sustancialmente entre 2015 y 2019 respecto al de 2007. Entre otras disposiciones 
aprobadas, recordemos la Ley de l'Horta aprobada por las Corts Valencianes, el Plan de 
acción territorial de ordenación y dinamización de l'Horta de València y el PATIVEL 
aprobados por el Consell. También el Consell aprobó recientemente la Declaración de 
Emergencia Climática en nuestro territorio. Entre los compromisos incluidos en esta 
Declaración consta el de garantizar que la situación de emergencia climática se tiene que 
tener en cuenta en el diseño, desarrollo y aplicación de las diversas políticas públicas 
sectoriales, incluidas las de transporte y territorio. 

Todo esto hace necesaria la inmediata revisión del llamado proyecto de ampliación del 
puerto de València, en cuanto a la legalidad de la propuesta por un lado y de otra, nos 



 

7 | 8 

ofrece una oportunidad para abordar una revisión conjunta del futuro del litoral valenciano y 
de su área metropolitana. Una nueva mirada que contemple un diálogo conjunto con los 
gobiernos autonómico y locales, democráticamente elegidos, así como la imprescindible 
participación ciudadana.  

Hace falta un nuevo análisis dentro del contexto actual para dotar de rentabilidad y de futuro 
a los puertos valencianos y sobre todo es preciso no caer en trampas del pasado de 
proyectos faraónicos, contaminantes y ruinosos. 

Por estos motivos proponemos la adopción de los siguientes ACUERDOS: 

PRIMERO. El Ayuntamiento de Xirivella insta al Gobierno de España a considerar un 
proyecto único todas las afecciones derivadas de la posible ampliación del puerto de 
València y a iniciar de urgencia conjuntamente con los gobiernos locales y autonómico un 
plan estratégico del litoral y del área metropolitana de València que tenga en cuenta las 
condiciones actuales de emergencia climática y las exigencias de protección ambiental y 
territorial derivadas de la normativa vigente, así como la declaración de Patrimonio Agrícola 
Mundial por la FAO. 

SEGUNDO. El Ayuntamiento de Xirivella insta al Consell a hacer un mapa de la 
contaminación del área de influencia del puerto siguiendo lo que marca la Directiva Europea 
2008/50/CE relativa a la calidad del aire ambiente y a una atmósfera más limpia en Europa. 

TERCERO. El Ayuntamiento de Xirivella insta al Consell a redactar un informe sobre el 
coste sanitario que supone la contaminación ambiental de la actual actividad portuaria sobre 
la salud de la población que vive en el área metropolitana de València. 

QUART. El Ayuntamiento de Xirivella insta al puerto a cumplir con la normativa vigente y 
garantizar el futuro de la huerta, el marjal, la Albufera, la conservación de las playas del 
norte y del sur y toda la actividad económica que representa en estas zonas el turismo, la 
agricultura, la pesca, así como el valor de la forma de vida tradicional, mediante la no 
adjudicación de la ampliación del puerto, dado que no cumple la normativa vigente 

QUINTO. El Ayuntamiento de Xirivella insta al Gobierno de España a modificar el Decreto 
Legislativo 2/2011, por el cual se aprueba el texto refundido de la Ley de Puertos del Estado 
y la Marina Mercante, con estos objetivos: 

• Incorporar las recomendaciones de la agenda de la Asociación Internacional de 
Ciudades Portuarias (AIVP 2030) relativas a la interacción puerto-ciudad y sus objetivos 
de desarrollo sostenible. 

• Mejora de la transparencia y multilateralidad en el diseño y la toma de decisiones con 
las diferentes administraciones implicadas según las competencias en materia de 
urbanismo, paisaje y ordenación del territorio. 
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• Democratización del espacio, a fin de incorporar a la ciudadanía y a sus representantes 
en los consejos y espacios de decisión del diseño de planes estratégicos y de 
interacción con las ciudades. 

• Una definición objetiva y más concreta del concepto de interés general aplicado a los 
ámbitos estrictamente portuarios (actividades industriales, comerciales, logísticas y de 
tráfico de pasajeros) y que tenga en cuenta su relación con el urbanismo, el territorio y 
el medio. 

SEXTO. Instar al Ministerio de Fomento a informar con la mayor brevedad posible al 
Ayuntamiento de Xirivella del estado del proyecto de remodelación de la V-30. 

SÉPTIMO. Instar al gobierno central a elaborar un informe económico sobre los costos de 
regeneración y recuperación de playas tras los temporales, así como las medidas paliativas 
de impacto sobre zonas litorales protegidas, y la posible repercusión proporcional de estos 
costos en las autoridades portuarias. 

OCTAVO. Y sobre todo instar al Gobierno Central a que elabore de oficio una nueva 
declaración de impacto ambiental (DIA) y una evaluación ambiental estratégica del proyecto, 
y que, mientras tanto, por una elemental aplicación del principio de precaución ambiental, se 
paralice cualquier actuación y proceso de adjudicación. 

ÚLTIMO. Dar traslado de estos acuerdos al Ministerio de Fomento, Ministerio para la 
Transición Ecológica, Conselleria de Agricultura, Desarrollo Rural, Emergencia Climática y 
Transición Ecológica y a la Autoridad Portuaria de València. 

Ricard Barberà i Guillem 

Portavoz del GM Compromís per Xirivella 

 

 

Xirivella, 27 de enero de 2020 

 


